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§ 10.  Fördelning av medel inom projekt matlyftet 2020 

Dnr 3.3-83/2020 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag på 

fördelning av medel motsvarande 4,5 mnkr inom projekt 

matlyftet. 

2. Äldrenämnden beslutar att delegera till förvaltningschefen 

att besluta om eventuell omfördelning av stimulansmedel 

som inte rekvirerats 

3. Äldrenämnden beslutar om omedelbar justering av 

paragrafen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-01-28 

 

Under 2019 genomfördes projekt matlyftet vars syfte var att 

lyfta måltidsupplevelsen, motverka ofrivillig ensamhet och 

sprida goda exempel. I budget 2020 har äldrenämnden fått i 

uppdrag att i samråd med stadsdelsförvaltningarna fortsätta med 

matlyftet under år 2020. Matlyftet är budgeterat till 4,5 mnkr. 

Alla stadsdelsförvaltningar har inkommit med en ansökan vilket 

totalt är 13 ansökningar där Hägersten-Liljeholmen och Älvsjö 

har en gemensam ansökan. De sökta beloppen från 

stadsdelsförvaltningarna uppgår totalt till 12,3 mnkr och därför 

har prioriteringar av medlen varit nödvändig. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilda uttalanden 

Ledamoten Claes Elmgren m.fl. (S) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Maten och måltiden betyder mycket för den äldres 

välbefinnande och hälsa. Måltiderna förebygger undernäring 

och sjukdomar, samt är en viktig social del och ett positivt 

inslag i vardagen. Många av våra äldre är ofrivilligt ensamma, 

vilket kan leda till depression och minskad aptit, med 

undernäring och ytterligare sjukdomar som följd. Eftersom 
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alltfler äldre bor kvar i ordinärt boende och många lever isolerat 

är måltiden viktig även inom hemtjänsten. 

 

Vi välkomnar att förvaltningen inför ansökan för år 2020 

anordnat en inspirationsträff med syfte att lyfta goda exempel 

och utbyta erfarenheter och det är positivt att tilldelningen av 

medel för år 2020 inte har beviljats för inköp av inventarier. 

Stockholms äldre behöver kraftfulla insatser som motverkar 

undernäring och ofrivillig ensamhet. Kunskapen kring maten 

och måltidsupplevelsens betydelse för hälsa och välmående 

behöver öka och vi är tveksamma till att majoritetens satsningar 

ger de långsiktiga effekter våra äldre behöver för att stärka 

måltidens betydelse, förebygga undernäring och förebygga 

ofrivillig ensamhet. Flera av aktiviteterna nyttjas av dem som 

redan tar sig till aktivitetscentren och de som är ofrivilligt 

ensamma och socialt isolerade riskerar att inte delta i 

aktiviteterna. Det uppsökande arbetet för att nå de ofrivilligt 

ensamma saknas ofta och behöver förbättras. En föreläsning om 

livsglädje eller en bussutflykt kan ge en aktiv äldre ett stort 

utbyte och verka förebyggande, men vi hade velat se en större 

insats på det uppsökande arbetet för att aktiviteterna ska komma 

dem till del som mest behöver det.  

 

Vi tror att något som gör en långsiktig och verklig skillnad är 

att ha måltidsombud på varje enhet inom den kommunala 

hemtjänsten, med särskild kunskap om måltider för äldre. 

Ombud som sprider kunskaper om bra mat för äldre, vilka 

lagar, regler och ansvarsförhållanden som gäller för maten, 

samt löpande informerar och inspirerar övrig 

omvårdnadspersonal. Varje krona staden använder måste ge 

effekter som förbättrar hälsan för äldre och ökar kvaliteten inom 

verksamheterna. 

 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Mat är livsviktigt, både som källa till glädje och social samvaro 

och som en nödvändighet för att behålla hälsan. Vänsterpartiet 

ställer sig positiva till aktiviteter och insatser som främjar äldres 

intresse för mat och kunskaper om matens betydelse för hälsan.  

Det är glädjande att se att flera av aktiviteterna har gett positiva 

resultat. Men vi ser samtidigt att flertalet av de aktiviteter som 

görs inom ramen för matlyftet riktar sig till de äldre som är 

relativt friska och som kan ta sig hemifrån. Det är visserligen 

viktigt med preventiva insatser kring mat för dessa personer så 



 

 

 

Äldreförvaltningen Sammanträdesprotokoll 

Sida 10 (12) 2020-02-18 

Error! Use the Home tab to apply Rubrik 1 to 

the text that you want to appear here. 

 

att de håller sig friska länge, men det är inte den målgruppen 

som i dagsläget är mest drabbad av undervikt och social 

isolering. 

 

Vi efterlyser fler insatser för personer i ordinärt boende som har 

svårt att ta sig till och från aktiviteter. Måltidsvän är ett utmärkt 

initiativ, men det visade sig tyvärr svårt att genomföra då det 

var svårt att rekrytera volontärer till detta uppdrag. 

Vänsterpartiet skulle hellre se att resurser satsas på generösare 

hemtjänstuppdrag, där personalen skulle få tid att sitta med vid 

måltider. Minutscheman och verksamheter med låg bemanning 

sammantaget med effektiviseringskrav samverkar dåligt med 

ambitionen att skapa en miljö där den äldre finner matglädje 

och där personalen har den tid som krävs. I ett tidigt skede vid 

observerad nutritionsproblematik bör åtgärder omgående vidtas 

för den boende och personalen måste kunna få stöd, hjälp och 

tid att genomföra detta enligt uppsatta mål för nutrition, mat och 

måltider 

 

I rapporterna Tid för mat från Kommunal och Matlåda - med 

eller utan samtal av Kommunal och Akademikerförbundet SSR 

är budskapet tydligt vart fokus bör ligga; nämligen att skapa ett 

större handlingsutrymme för de anställda inom omsorgen, 

stärka utbildningsnivån, i synnerhet på området nutrition och att 

samtliga biståndsbeslut rörande mat verkligen ska säkerställa att 

maten hamnar i magen hos den enskilde. 
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§ 11.  Anmälan av protokoll av kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) från sammanträde den 11 februari  
2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna 

 

Ärendet 

Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) sammanträde 

från den 11 februari 2020 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 12.  Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämndens råd för funktionshinderfrågor 
från 13 februari 2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna 

 

Ärendet 

Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) sammanträde 

från den 13 februari anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 13.  Postlista för 1-31 januari 2020  
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna 

 

Ärendet 

Postlista för 1-31 januari 2020 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

  


